

NEWSLETTER

Issue: 102

24 - 28 Oct 2022

العـدد: 102

النشرة الإلكترونية

"الحياة في دولة الإمارات تتطلب هذا المستوى الذي وجدناه والذي أنوجد الآن في هذه الدولة لأنك إذا قصرت أو دنيت عن هذا المستوى ستعرف نفسك. هذه أصبحت اليوم طريقة الحياة في الإمارات وليس هدف أو غاية نسعى لها ولكن يجب أن نستهدفه ونمشي به ونشتغل من أجله، فيجب علينا أن نتابع هذه المسيرة وأن نصل إلى هذه الغاية وهذا الحلم".

"In the UAE, we pride ourselves on maintaining the highest standards, we cannot afford to fall back, this is how we live our life in the UAE, it's not just about ticking boxes, this commitment is part of our DNA, we work hard on achieving our goals and we never give up on our dreams".

His Highness Sheikh Mohammed bin Rashid Al Maktoum Vice President and Prime Minister of the UAE and Ruler of Dubai صاحب السمو الشيخ محمد بن راشد آل مكتوم نائب رئيس الدولة رئيس مجلس الوزراء حاكم دبي رعاه الله





# Dubai Maritime City Authority discusses Opportunities with Stakeholders to Develop the Maritime Sector in Dubai

The Dubai Maritime City Authority (DMCA) works of the Ports, Customs and Free Zone Corporation (PCFC) works according to a clear vision aimed at creating a "safe and renewable maritime sector" in Dubai, and in this context the DMCA discussed plans of enhancing its cooperation with various partners in maritime sector to develop it as part of its efforts to develop, organize and manage this sector in accordance with the highest standards and best international practices.

Sheikh Saeed bin Ahmed bin Khalifa Al Maktoum, Executive Director of the Dubai Maritime City Authority, said that in line with the vision of H.H. Sheikh Mohammed bin Rashid Al Maktoum, Vice President and Prime Minister of the UAE and Ruler of Dubai, the authority is continuing its unremitting efforts to develop the maritime sector and strengthening fruitful cooperation with all concerned parties and prominent entities in Dubai, within the framework of overcoming obstacles and facilitating procedures in coordination with all government and private entitie.

During a workshop with a number of stakeholders and specialists concerned with maritime operations and relevant authorities in the maritime sector, the Dubai Maritime City Authority discussed the current situation of the maritime sector in Dubai, and ways to enhance it with initiatives, programs and development projects. A number of agents were discussing a couple of challenges about marine services, then they suggested interesting ideas that were put forward to meet these challenges, and to harness all possibilities to solve them in cooperation with the authority, in pursuit of the sustainable growth of the maritime sector in Dubai.

The Executive Director of the Dubai Maritime City Authority indicated the authority's keenness to enhance communication and cooperation relations with various stakeholders, with the aim of identifying and upgrading the challenges facing the maritime sector in order to meet and exceed their aspirations, in order to consolidate Dubai's position as a world-class maritime center. The Executive Director of the Maritime Authority added: "Dubai Maritime City Authority is making every effort to ensure that Dubai continues to be among the world's leading marine cities, and the Maritime Authority supports the tireless efforts made by all stakeholders to improve and develop the

Sheikh Saeed explained that the Maritime Authority is keen to enhance Dubai's position among the top five marine centers in the world, by providing a portfolio of services and facilities in cooperation with the concerned authorities with the aim of facilitating the procedures required by the authority's dealers, pointing to the authority's intention to launch a number of initiatives during the coming period to support marine operations in the waters of the Emirate and to enhance Dubai's position as a favorite destination for shipping companies.

# سلطــــة مدينة دبــــي الملاحيــــة تناقــش مـــع شــركائهـــا سبـــل تنميـــة وتطــــوير القطــــاع البحــــري بإمـــارة دبــــي

تعمـل سـلطة مدينـة دبي الملاحيـة بمؤسسـة الموانئ والجمـارك والمنطقـة الحـرة وفـق رؤيـة واضحـة تسـتهدف خلـق "قطـاع بحـري آمـن ومتجـدّد" في إمـارة دبي، وفـي هـذا الإطـار ناقشـت السـلطة خطـط تعزيـز التعـاون المثمـر مـع الشـركاء والمختصيـن فـي القطـاع البحـري بمـا يسـهم فـي تنميـة وتطويـر هـذا القطـاع الحيـوي فـي الإمـارة، وذلـك ضمـن جهودهـا لتطويـر وتنظيـم وإدارة القطـاع البحـري وفـق أعلـى المعاييـر وأفضـل الممارسـات الدوليـة.

وأوضح الشيخ سعيد بن أحمد بن خليفة آل مكتوم، المدير التنفيذي لسلطة مدينة دبي الملاحية، أنه تماشياً مع رؤية صاحب السمو الشيخ محمد بن راشد آل مكتوم، نائب رئيس الدولة رئيس مجلس الوزراء حاكم دبي - رعاه الله، تعكف السلطة على مواصلة جهودها الحثيثة لتطوير القطاع البحري وتعزيز التعاون المثمر مع كافة الجهات والأطراف المعنية والكيانات البارزة في القطاع البحري في دبي وذلك في إطار تذليل العقبات وتيسير الإجراءات بالتنسيق مع كافة الجهات الحكومية والخاصة.

وعلى هامش ورشة عمل مع عدد من الشركاء والمختصين المعنيين بالعمليات البحرية والجهات ذات العلاقة في القطاع البحري ناقشت سلطة مدينة دبي الملاحية الوضع الحالي للقطاع البحري في الإمارة، وسبل تعزيزه بالمبادرات والبرامج والمشاريع التنموية، حيث تطرق عدد من الوكلاء البحريين إلى عدد من التحديات التي تواجههم كوكلاء للخدمات البحرية ثم تم طرح الأفكار الملائمة لمواجهة تلك التحديات، وتسخير جميع الإمكانات لحلها بالتعاون مع السلطة، سعياً للنمو المستدام للقطاع البحري في دبي.

وأشـار المديـر التنفيذي لسـلطة مدينـة دبـي الملاحيـة إلـى حـرص السـلطة علـى تعزيـز التواصـل وعلاقـات التعـاون مـع مختلـف الجهـات المعنيـة، بهـدف التعـرف علـى التحديـات التي تواجـه القطـاع البحـري والارتقـاء بهـ وصـولًا إلى تلبيـة تطلعاتهـم وتجاوزهـا، وذلـك ترسـيخاً لمكانـة دبـي كمركـز بحـري عالمـي مـن الطـراز الأول. واسـتطرد المديـر التنفيـذي للسـلطة الملاحيـة: "تبخل سـلطة مدينـة دبـي الملاحيـة قصـارى جهودهـا لتواصـل دبـي تواجدهـا ضمـن مصـاف أفضـل المـدن البحريـة الرائـدة عالميـاً، كمـا تدعـم السـلطة الملاحيـة الجهــود الحثيثـة التـي تبذلهـا كافـة الجهـات المعنيـة لتحسـين وتطويـر القطـاع البحـري فـي إمـارة دبـي".

وأوضح الشيخ سعيد أن السلطة الملاحية حريصة على تعزيز مكانة دبي ضمن أفضل خمسة مراكز بحرية على مستوى العالم، وذلك عبر تقديم محفظة من الخدمات والتسهيلات بالتعاون مع الجهات المعنية بهدف تيسير الإجراءات المطلوبة من متعاملي السلطة، لافتاً إلى عزم السلطة إطلاق عدد من المبادرات خلال الفترة المقبلة لدعم العمليات البحرية في مياه الإمارة وتعزيز مكانة دبي أيضاً كوجهة مفضلة لشركات الشحن البحري.

maritime sector in the Emirate of Dubai."

# باقة الهوايات Hobbies Package



لطالمـا رأيـت جدّتي تغـزل صوفـاً، كنـت أراهـا منكبّـة علـي مغزلهـا مـن سـاعات الصّبـاح الأولـى إلـى سـاعات متأخـرة مـن الليـل. يومهـا هـادئ يتخلّلـه واجبـات أخـرى مـن ترتيـب البيـت والاعتنـاء بحديقتهـا وزيـارات صديقاتهـا اللواتـي تغزلـن صوفـاً كذلـك. لـم أرهـا يومـا تذمّـرت أو شـكت تعبـاً، بـل بالعكـس كانـت تحيـك كنـزات وألحِفـة وهـي تنشـد ملحونـا أو ترتّـل أمداحـاً... سـألتها مـرّة "ألا تتعبيـن مـن حياكـة الصـوف؟" أجابتنـي" بـل بالعكـس أسـتيقظ كل صبـاح سـعيدة بمغزلـي الـذي ينتظرنـي".

تابعتهـا في جـلّ مراحـل الصـوف، مـن فـرز وغسـل وصبـغ ونسـج وترتيب نمـاذج جديـدة بألـوانٍ تحـاكي الفصـول والأحـداث... إبداعـات أثّـث بهـا عمـراً كامـلًا وأسـعدت بهـا نـاسٌ كثُر. عنـد نهاية كل عمـل كانـت تسـتقبل صديقاتهـا لتحتفلـن بإنجازاتهـن حـول شـاى بالنعنـاع وتتحدثـن عـن مشـاريع جديـدة.

الآن أدركت أن غزل الصوف كان هوايتها التي منحتها سكينة في النفس وبركة في العمر ، هوايتها التي جعلتها تعبر سنوات العمر ببهجة ويقظة ، وروح الإبداع لديها طرد عنها شبح الملل .

سألت نفسي، أينني مـن هواياتي؟ كيـف أطـرد شـبح الملـل والرتابـة الـذيي يتربـص بـي؟ سـمعت أحـد خبـراء تطويـر الـذّات يُثني على أهميـة الهوايـات في حيـاة الإنسـان وقـد صنّفهـا الى خمـس أصنـاف يجـب أن تتوفـر لـدى كل شـخص:

- هواية تجعل منها مصدر رزق لك
- هواية تحافظ بها على لياقة بدنك
- هواية تطوّر بها قدرات الإبداع لديك
- هواية تُنمّي بها ذكاؤك وتَبني من خلالها معارف فكرية جديدة.
  - هواية تساَّعدك على تطوير دَّاتكُ باستمرار.

هنيئــاً لــك إذا لديـك ســلّـة هوايــات تثابـر عليهــا. لكــن إذا أنــت تجهــل هواياتــك، فحــان الوقــت لتســأل نفســك عــن اهتماماتـك وتبحــث عنهــا جدّيـاً فـي أعماقـك ومــن حولـك' جـرّب رياضــة جديــدة، اهتمامــاً آخـر علّــك تجـد مـا يشــبه صــوف جدتي لديـك. ليـس مــن المقبـول أن تعبـر الحيــاة دون أي اهتمــام يذكــر.

الإنسـان مخلـوق يأبى الملـل والرّتابـة، والهوايـات هي إحـدى نوافـذ السـعادة التي تجعلنا نعمـل دون أن نمـلّ ونكـدّ دون أن نتعـب ونغتني دون عمـل... حيـن تجعـل مـن هوايتـك مصـدر رزق فأنـت فعليـاً في فسـحة على الـدوام.

فما هي باقة هواياتك؟

**رجـــاء مــــلاح** مهندس أول - التخطيط

I always saw my grandmother knitting wool, I saw her engrossed by her wool from the early hours of the morning until late at night. Her day is quiet punctuated by other duties of tidying up the house, taking care of her garden and visiting her friends who knit as well. I have never seen her tired or complaining. On the contrary, she was knitting coats and quilts humming songs and praises ... I once asked her, "Don't you get tired of knitting wool?" and she replied, "On the contrary, I wake up every morning happy with my work that awaits me."

I followed her in most of the stages of wool, from sorting, washing, coloring, interlacing and arranging new models in colors inspired by seasons and events... her Creations that have occupied her lifetime and delighted many people around us. At the end of each work, she used to greet her friends to celebrate their achievements around tea with mint and talk about new projects.

Now I realize that wool yarn was her hobby that gave her happiness and blessing. Her hobby made her pass the years of life with joy and enthusiasm. The spirit of creativity has expelled her from boredom and monotony. I asked myself, what about me, what about my hobbies? How do I expel of boredom and monotony that lurks in me?

I heard one of the self-development experts praise the importance of hobbies in human life and he classified them into five categories that every person must have:

- . A hobby that you can make it a source of income
- A hobby which keeps you fit
- A hobby in which you develop your creativity abilities
- A hobby which help you develop your intelligence and intellectual knowledge.
- A hobby that helps your self-development constantly

Congratulations if you have a basket of hobbies to persevere on. But if you don't, it's time to ask yourself about your interests and look for them seriously deep inside you and around you. Try a new sport, pay attention to another occupations and find what looks like my grandmother's wool for you. It is not acceptable to cross life without any little excitement or interest towards anything.

Humans are creatures that rejects boredom and monotony, and hobbies are one of the windows of happiness that makes us work without getting bored and distemper without getting tired and become rich without work. When you make your hobby a livelihood, you're in recreation mood all the time.

So what is your hobby package?

Raja Malah

Senior Planning Engineer

الجمعة H: 33°C السبت Saturday 10/28 H: 35°C | Saturday 10/29 H: 35°C | Sunday 10/30 H: 35°C | L: 25°C | Sunday 10/30 H: 35°C | L: 25°C

"الموانئ والجمارك والمنطقة الحرة" تفوز بجائزة "انسايت الشرق الأوسط" عن مبادرة البنية السحابية الرقمية الهجينة كواحدة من أفضل المبادرات خلال معرض جيتكس جلوبال 2022





Ports, Customs and Free Zone Corporation won the "CXO Insight ME" Award for the Hybrid-Multi-Cloud initiative as one of the best initiatives during GITEX Global 2022



# Excellency

الــــتميــــــــــز





# حمد الحوسني: النجاح الحقيقي هو المحافظة على التميز الذي لن يأتي إلا من خلال الاستمرار في العطاء والعمل والتطوير

# Hamad AlHosani: The real success is maintaining excellence, which will only come through continuous giving, work, and development

خبر ته تمتد لما يقارب 13 عاماً في المجال القانوني حيث تسلم عدة مسؤوليات وعضويات خلال تلك الفترة... يؤمن بأن التنوع والاختلاف في مجالات عمل المؤسسة هـو مصدر قـوة ويؤدي إلى جعـل الموظـف ملـم بكافـة الجوانـب التي تتعلـق بســوق العمـل... يـرى أن كل موظـف يجـب أن يشــعر بمـدى أهميتـه في المؤسسـة لأن أي عمـل يقـوم بـه مهمـا كان يســير فهـو مهـم جداً لنجادهـا

His experience extends to nearly 13 years in the legal field where he assumed several responsibilities and memberships during that period... He believes that diversity and difference in the fields of work of the corporation is a source of strength and leads to making the employee familiar with all aspects related to the labor market... He advices every employee to feel how important he is in the corporation because any work he does, no matter how easy it is, is very important to the success of the corporation

البطاقة الشخصية ونبذة مختصرة عن السيرة الذاتية:

**الاسم الثلاثي:** حمد عبدالله الحوسني **المسمى الوظيفى:** رئيس إدارة الشؤون القانونية

### الشهادة/ التخصص:

درجة البكالوريوس في القانون درجة الماجستير في القانون الخاص المراحل النهائية لدرجة الدكتوراة في فلسفة القانون الخاص

### العضويات والزمالات:

- ، محامي معتمد لدى وزارة العدل بدولة الإمارات
- محكم وموفق معتمد من مركز الإمارات للتحكيم الرياضي
  - عضو جمعية الإمارات للمحامين والقانونيين
- عضو مجلس إدارة كلية القانون بجامعة الشارقة منذ 2020م حتى الآن

# الخبرة العملية:

عمل لما يقارب 13 عاماً لدى إحدى الهيئات الحكومية بإمارة الشارقة، وخلال تلك السنوات تدرج في العديد مـن المهـام والمناصـب الإداريـة، ابتـداءً مـن موظـف متـدرب إلى منصـب مديـر إدارة، كمـا شـغل عضويـة عـدة لجـان ذات الطابع القانوني أو الإداري، وخلال تلك الفترة تنقـل بين العديد مـن مواقـع ومقـرات العمـل التي أدت بدورهـا إلى صقـل مهاراتـه واتسـاع خبراتـه في مجـالات العمـل المختلفـة.

من المهام الأساسية التي كان يقوم بها في جهة عمله السابقة هو الإشراف على كافة الأعمال القانونية وتمثيل الهيئة بكل ما يتعلق بالجانب القانوني، فكانت تلك الفترة مهمة جداً بالنسبة له ذلك أنه كان يسعى جاهداً لترجمة كافة العلوم المكتسبة من الجانب الأكاديمي بما يخدم الواقع العملي لجهة العمل في سبيل تحقيق أكبر قدر ممكن من الاستفادة بما يصب في مصلحة الجهة التي يعمل بها.

### حدثنا عن تاريخ انضمامك إلى مؤسسة الموانئ والجمارك والمنطقة الحرة.

بعد أكثر مـن عقد مـن الزمـن ولاعتقـادي بـأن هـذه الفتـرة كافيـة لأي موظـف لاسـتيعاب العمليـات اليوميـة التي يؤديهـا تلبيـة لواجباته الوظيفيـة، وحيث شعرت بـأن الوقـت قد حـان لاتخـذ القـرار بقبـول تحـدٍ جديـد أبـدأ بـه فصـلًا آخـر مـن حياتي المهنيـة، وبذلـك تتضاعـف التحديـات التي على عاتقي ذلـك أنـه في هـذه المرحلـة أعتقـد بأنـه مـن الأجـدر بـي آلا أطبـق العلـوم المكتسـبة مـن الجانـب الأكاديمـي فحسـب وإنمـا أسـعى للاسـتفادة مـن الخبرات العمليـة السـانقة في سبيل التقدم وبـذل المزيد مـن العطاء وتحقيق المزيد مـن الإنجازات على الصعيـد الشـخصي والمهني، وفي السـادس مـن مـارس مـن عـام 2022م بـدأت رحلتي مـع مؤسسـة الموانـئ والجمـارك والمنطقـة الحرة، بوظيفـة رئيس إدارة الشـؤون القانونيـة، وبانضمامي إلى المؤسسـة بـدأت فصـلا جديداً مفعـم بالحيويـة والنشـاط أسـعى مـن خلالـه إلى تحقيـق المزيـد مـن الإنجازات والمسـاهمة مـع فريـق عمـل المؤسسـة لتحقيـق أهدافهـا والوصـول بهـا إلى أعلى المراتـب.

### ماذا أضافت لك PCFC؟

نظراً للفترة الوجيزة منذ انضمامي إلى المؤسسة، إلا أنه يمكنني أن أً عُـرف PCFC على أنهـا "المؤسسة التي تحتـوي على مزيج مختلـف مـن العمليات والمهـام الإدارية والفنية باعتبارهـا مؤسسة عامـة تُـدار على أسـس تجارية "، ومـن الملاحـظ أن المؤسسة تتمتع بالتنـوع في عملياتهـا اليومية وأرى بأن هـذا التنـوع والاختـلاف في مجـالات العمـل في المؤسسـة هـو مصـدر قـوة ويـؤدي إلى جعـل الموظـف ملـم بكافـة الجوانـب التي تتعلـق ســوق العمـل سـواءً على صعيد العمـل الحكومي أو على مسـتوى القطـاع الخـاص، لـذا اعتقـد بأن المؤسسـة أضافـت لي الكثير مـن حيث التنـوع في الأعمـال اليومية كمـا أعتقـد بأنـه لا يزال هنـاك الكثير الـذي ســوف تضيفـه المؤسسـة لـي ولزملائي في العمـل.

### ما هو الإنجاز المشرف الذي تفخر وتعتز به؟

آعتقد بأن الإنسان يمر في حياته اليومية بالعديد من العقبات والتحديات وكلما تغلب عليها أو تجاوزها يُعتبر قد حقق إنجازاً في حياته، وأرى بأنني مررت بالعديد من التحديات والعقبات في حياتي الشخصية أو المهنية أو المهنية أو الكاديمية وجميعها اعتبرها إنجازات متكاملة جعلتني فيما أنا عليه اليوم بعد فضل من الله سبحان وتعالى، ومن هذا المنطلق أدعو كل شخص ألا يستصغر أي نجاح يحققه لأن بعض الإنجازات الكبيرة هي بمثابة مجموعة من النجاحات الصغيرة التي تضافرت لتوصل الشخص إلى إنجازه الكبير الذي يفتخر به، ومن خلال مسيرتي المهنية السابقة فقد مررت بالعديد من التحديات وحققت الكثير من الإنجازات بالتعاون مع فرق عمل مختلفة منها على سبيل المثال المساهمة في وضع سياسات وأنظمة لجمة العمل بالإضافة إلى المساهمة في تأسيس إدارة فانونية وتشكيل فريق عملها وتأهيلهم لإكمال المسيرة العمل غير منحصر في شخص واحد فحسب وإنما هو عبارة عن منظومة متكاملة ومتناغمة تعمل وفقاً للأنظمة والسياسات التي من شأنها أن تضمن استمرارية الأعمال في أغلب الظروف.

# ما هو التحدى الأكبر الذي تواجهه، وكيف تخطيت هذا التحدى؟

إن العمـل في المجـال القانوني متجـدد المهـام ومتنـوع المسـؤوليات، ذلـك أن القانوني بشـكل عـام لا يكفيـه المامـه بجوانـب تخصصـه وإنمـا هـو مطالـب بالتعـرف إلـى جميـع التخصصـات المختلفـة التي تتناولهـا المســائل القانونيـة، فمـن التحديـات التي تواجـه أي شـخص يعمـل فـي المجـال القانوني هــو إحاطتـه بالجوانـب الفنيـة المتعلقـة بالمســائل التي تُعـرض عليـه، وذلـك لـكي يتمكـن مـن إســقاط الأحـكام القانونيـة على المســائل الفنيـة لإضفـاء الطابع القانوني على جميع المســائل محـل البحـث أو الدراسـة، ونظـراً لتنـوع المســائل الفنيـة التي تُحـال البحـث أو الدراسـة، ونظـراً لتنـوع المســائل الفنيـة التي تُحـال البحـث أو الدراسـة، ونظـراً لتنـوع المســائل الفنيـة التي يتحتم معهـا أن يقـوم القانوني بالاطـلاع علي عليـه، فضلًا عن وجـود بعـض المصطلحات العلميـة الدقيقـة التي لا يعرفهـا إلى ذوي الاختصـاص، وللتغلب على علي هـذا التحـدي نقـوم بالاطـلاع وفهـم المســائل الفنيـة مهمـا كان تنوعهـا وإختلافهـا بالإضافـة إلى الاســتعانة بأهـل الاختصـاص والخبـرة لضمـان تطبيـق القواعـد القانونيـة المناســبة على كل مســألة.

### فـي ضـوء المسـؤوليات التي تقـع علـى عاتـق وظيفتـك، مـا هـي أهـم المميـزات الموجـودة فـي بيئـة العمـل بـالإدارة؟

واحدة مـن أهـم المميزات في بيئة العمـل بالمؤسسـة وعلى وجه الخصـوص في مركز الدعم المؤسسـي هـو العمـل بـروح الفريـق الواحـد، نجد بأن فريـق العمـل بمركز الدعـم المؤسسـي يعملـون بـروح الفريـق الواحد لخدمـة جميع الوحـدات التنظيمية التابعـة للمؤسسـة، فالتحدي الأكبر بالنسـبة لفريـق العمـل في المركز هـو تقديم أعلى مسـتوى مهنـي ممكـن مـن الدعـم لجميـع الوحـدات التنظيميـة التابعـة للمؤسسـة، وبطبيعـة الحـال هـذا الهـدف يخلـق نـوع مـن الشـعور بالتنافـس الإيجابي بيـن الموظفيـن لمـا فيـه مصلحـة للمؤسسـة ككل.

### صف لنا يوماً عادياً من أيام العمل لديك

عندما أصل إلى مقر العمل في الصباح الباكر أحرص على أن أقوم بإلقاء التحية على كل من أواجه من زملاء العمل في مركز الدعم المؤسسي وأنا في طريقي إلى المكتب، بعد ذلك أقوم بمراجعة جدول الأعمال اليومية مع تفقد البريد الإلكتروني الخاص بي ومن ثم أتواصل مع فريق العمل بإدارة الشؤون القانونية لمتابعة سير الأعمال والحرص على إنجاز جميع المهام الموكلة للإدارة في الوقت المحدد وبأعلى كفاءة وجودة ممكنة، وبعدها نقوم بدراسة ومراجعة خطط التطوير الممكنة لضمان أن يكون العمل بإدارة الشؤون القانونية أكثر سلاسة ويُحقق أعلى درجة ممكنة من الإنتاجية.

### قـال صاحـب السـمو الشـيخ محمـد بـن راشــد آل مكتـوم، رعـاه الله: "في سـباق التميـز ليـس هنـاك خـط للنهايـة"... بمـاذا توصي الموظفيـن بالمؤسـسـة مـن خـلال هـذه المقولـة؟

أوصي أخواني الموظفين بالاستمرار في العمل وعدم التوقف عند إنجاز معين ذلك أن الإنجاز الذي نحققه اليوم سوف يصبح من الماضي ولا نترك مجالًا للـذة الفـرح بإنجاز معين أن تُثنينا عـن تقديم الأفضل بشـكل مسـتمر، فـكل إنجاز يجب أن يجر معـه إنجازاً أكبر، وخيـر مثلًا على ذلك مـا نشـاهده في إمـارة دبي مـن تطـور وإنجاز تلـو الآخـر فـلا تقـف إمـارة دبي عنـد الاحتفـال بإنجاز معين وإنمـا تنتقـل إلـى تحـدٍ جديـد يتجـدد بـه تميزهـا وتتعاظم بـه طموحاتهـا. فالنجاح الحقيقي هـو المحافظـة على التميـز الـذي لـن يأتي إلا مـن خـلال الاسـتمرار في العطـاء، والعمـل، والتطويـر.

# ما هو تعريف النجاح برأيك؟

النجاح الحقيقي هو بقدر ما تُعطيه لا ما تأخذه، فكل ما تمتلكه مـن علوم ومهارات لا تُعتبر نجاحاً إلا بمشاركته مـع الآخرين، فبقـدر مـا تعطـي تجـد نجاحـك، ولا شـك أن أهـم عنصـر للنجـاح أن يكـون الإنسـان ناجحـاً في علاقتـه بـرب العالمين

### ما هي الهوايات التي تحب ممارستها؟

لقد اتخذت العمل القانوني أحد هواياتي فأنا استمتع جداً بممارسة العمل القانوني سواءً على الصعيد المهني أم على الصعيد الأكاديمي، فأجد نفسي مستمتعاً عند بحث مسألة قانونية معينة وأشعر بسعادة غامرة خصوصاً إذا ما توصلت إلى الحل السديد، وإلى جانب ذلك لدى العديد من الهوايات منها على السبيل المثال أحب السفر والاطلاع على ثقافات الشعوب، كما أحب ممارسة الرياضة والألعاب الرياضية بمختلف أنواعها.

### ما هي الحكمة أو المقولة التي تؤمن بها؟

أحفظ الله يحفظك.

# كلمة أخيرة لموظفي وموظفات PCFC.

أوصي أخواني موظفي مؤسسـة الموانـئ والجمـارك والمنطقـة الحـرة بـأن يبذلـوا كل الجهـد للعطـاء والاجتهـاد لمـا يُسـهم في رفعـة وتقـدم المؤسسـة، كونهـا تسـتحق منـا الكثير وبالتعـاون يسـتمر العمـل، وأدعـو كل موظـف أن يشـعر بمـدى أهميتـه في المؤسسـة وأن أي عمـل يقـوم بـه مهمـا يعتقـد بأنـه يسـير فإنـه مهـم جـداً لنجادهـا.





#### ID Card & Brief Biography:

Full Name: Hamad Abdalla AlHosani Job Title: Head of Legal Affairs Department

#### Degree/ Specialization:

Bachelor Degree of Law Master Degree of Private Law PHD of Philosophy in Private Law - In the final stage

### Fellowships/ Memberships:

- Certified Lawyer by UAE Ministry of Justice
- Certified arbitrator and conciliator by UAE Center for Sports Arbitration
- Member of association of the UAE for Lawyers and legal
- Member of the Board Directors of College of Law at University of Sharjah since 2020

### Career experience:

He worked for nearly 13 years with one of the government agencies in Sharjah, and during those years he was included in many administrative tasks and positions, starting from a trainee employee to the position of managing director, and he also was a member of several committees of a legal or administrative nature, and during that period he moved between many Work locations and headquarters, which in turn led to the refinement of his skills and the expansion of his experiences in various fields of work.

One of the main tasks that he performed in his previous job was to supervise all legal work and represent the authority in everything related to the legal aspect. That period was very important for him because he was striving to translate all the knowledge acquired from the academic side to serve the practical reality of the work entity. In order to achieve the maximum possible benefit in the interest of the entity.

### Tell us about your joining the Ports, Customs and Free Zone Corporation

After more than a decade and my belief that this period is enough for any employee to absorb the daily operations that he performs in fulfillment of his job duties, and as I felt that the time had come to take the decision to accept a new challenge with which to start another chapter of my professional life, and thus multiply the challenges that I face, because in that stage, I believe that it is better for me not to apply the acquired knowledge from the academic side only, but to seek to benefit from previous practical experiences in order to progress have more achievements both personally and professionally. On March 6, 2022, I began my journey with the Ports, Customs and Free Zone Corporation, as the Head of the Legal Affairs Department, and by joining the corporation, I started a new chapter full of vitality and activity through which I seek to achieve more achievements and contribute with the corporation's work team to achieve its goals and reach the highest ranks.

### What did PCFC add to you?

Due the short period since I joined the corporation, however, I can define PCFC as "an organization that contains a different mix of operations and administrative and technical tasks as a public corporation managed on commercial grounds", and it is noted that the corporation enjoys diversity in its day-to-day operations and I see that this diversity and difference in the fields of work in the corporation is a source of strength and leads to making the employee familiar with all aspects related to the labor market, whether at both government and private sector levels, so I think that the corporation has added a lot to me in terms of diversity in daily work, as I believe that still there is so much that the corporation will add to me and my co-workers.

# What is the most honorable achievement you're proud of?

I believe that a person goes through many obstacles and challenges in his daily life, and whenever he overcomes them, he is considered to have achieved an achievement in his life. From this point of view, I invite every person not to underestimate any success that he achieves, because some great

achievements are like a group of small successes that have combined to lead a person to his great achievement that he is proud of. Through my previous professional career, I went through many challenges and achieved many achievements in cooperation with different work teams, including, for example, contributing to the development of policies and regulations for the employer, in addition to contributing to the establishment of a legal department, forming its work team, and qualifying them to complete the career path of the Department of Legal Affairs, so that the work becomes not limited to one person only, but rather it is an integrated and harmonious system that operates in accordance with the systems and policies that will ensure business continuity in most circumstances.

#### What is the biggest challenge you face, and how did you overcome this challenge?

Working in the legal field is a renewed tasks and diverse responsibilities, as the legal in general is not sufficient for his knowledge of the aspects of his specialization, but he is required to identify all the different disciplines that deal with legal issues. Which is presented to him, in order to be able to drop legal provisions on technical issues to give legal character to all issues under research or study, and given the diversity of technical issues referred to the Legal Affairs Department, the fields and technical issues with which it is imperative that the legal review them, as well as the presence of some precise scientific terms that only specialists know, and to overcome this challenge, we look and understand technical issues, regardless of their diversity and differences, in addition to seeking the assistance of specialists and experts to ensure the application of appropriate legal rules to each issue.

# In light of the responsibilities that fall on your job, what are the most important advantages in your work environment?

One of the most important advantage in the work environment of the corporation, and in particular in the Corporate Support Center, is working as one team to serve all the business units of the corporation. The greatest challenge for the work team in the CSC is to provide the highest possible level of professional support to all business units of the corporation, and of course this goal creates a kind of feeling of positive competition among employees for the benefit of the corporation as a whole.

#### Describe a typical working day for us?

When I get to work early in the morning, I make sure to say hello to all the co-workers I encounter in the CSC on my way to the office, then I review the daily agenda and check my email and communicate with the team in the Legal Affairs Department to follow up the workflow and ensure that all tasks entrusted to the Department are completed on time, with the highest possible efficiency and quality, and then we review possible development plans to ensure that the work in Legal Affairs Department is more smooth and achieves the highest possible degree of productivity.

His Highness Sheikh Mohammed bin Rashid Al Maktoum, said: "The race for excellence has no finish line" What would you recommend to the employees of the corporation through this saying?

I recommend the employees to continue working and not stop at a certain achievement, because what we achieve today will become from the past, and we should not let our joy with a certain achievement discourage us from continuously providing the best, because every achievement must bring with it a greater achievement. We see that in Dubai's development and achievement after another, the Emirate of Dubai does not stop at celebrating a specific achievement, but rather moves to a new challenge by which it renews its distinction and increases its ambitions. The real success is maintaining excellence, which will only come through continuous giving, work, and development.

### How do you define success?

Real success is as much as you give, not what you take. All your knowledge and skills are not considered success except by sharing it with others. The more you give, the more you will find your success, and there is no doubt that the most important element of success is for a person to be successful in his relationship with the Allah.

# What are your favorite hobbies?

I have taken legal work as one of my hobbies. I very much enjoy doing legal work, whether on a professional or academic level. I find myself enjoying when discussing a specific legal issue and I feel very happy, especially if I find the right solution. Besides that I have many hobbies, such as I love to travel and learn about people's cultures, I also love to play all kinds of sports.

### What wisdom or saying do you believe in?

Be mindful of Allah and Allah will protect you.

### A final word to the staff of PCFC

I recommend the employees of the Ports, Customs and Free Zone Corporation to make every effort to give and have diligence to contribute to the advancement and progress of the Corporation. The corporation deserves a lot from us and with cooperation the work continues, and I invite every employee to feel how important he is in the corporation and that any work he does, no matter how he thinks it is simple or easy, is very important for the success of the corporation.



Feature



# خاتم ذكي يعمل كمحفظة ذكية

هل سِئمت من حمل العديد من البطاقات في محفظتك لسـداد نِفقاتك اليومية؟ ولكن ليس بعـد الآن، ابتكرت"McLear" هن شعبت من حيثل العديد من البطاقات في مصحتك السحاد لفقاحت اليومية. وقدن أي المملكة حلم المملكة وقدن أي المملكة المامية (RingPay" بشعبية كبيرة في المملكة المتحدة وينتشر الآن في بلدان أخرى كذلك. يمكنك أيضاً الحصول على مكافآت واسترداد نقدي عندما تدفع من خلاله ومن التخلي عن حمل البطاقات والنقود من خلال تمكين نظام دفع خالٍ من المتاعب. من ميزاته: يمكن بنقرة واحدة تعطيله، ولا يسبب الحساسية، ومقاوم للخدش، ومقاوم للماء، ولا يحتاج إلى شحن.



# A smart ring that works as a smart wallet

Tired of carrying many cards in your wallet for paying off your day-to-day expenses? But not anymore, McLear has invented a ring known as the RingPay that allows you a seamless transaction without any contact. The RingPay is quite popular in the UK and now spreading in other countries too. You also get rewards and cashback whenever you pay through RingPay. Hence eliminating the problem of carrying cards and cash by enabling a hassle-free payment system. Some of its features are: can be used by one click deactivate, Hypoallergenic, Scratch Resistant, Waterproof, No Charging.

**Talented Employees** مـــواهب مـوظفينـــا

Through the Lens of Jobin Joseph-Driver, DW Travel











بواسطة عدسة جوبين جوزيف – سائق في دي دبليو للسفريات





### **Aiman**

Sheikh Rashid bin Humaid Al Nuaimi Former Ruler of Ajman (1902 - 1981)

The late H. H. Sheikh Rashid bin Humaid Al Nuaimi was the Ruler of Ajman for 54 years, beginning in 1928 as the ninth ruler of the emirate. Sheikh Rashid brought a renaissance that led to the prosperity of the emirate. Under his leadership, Ajman became the first emirate to issue its own passports.



عحمان

الشيخ راشد بن حميد النعيمي حاكم إمارة عجمان سابقاً (1981-1902)

تولى المغفور لـه بـإذن الله الشـيخ راشـد بـن حميـد النعيمـي حكـم الإمـارة فـي سـنة 1928م، وهـو الحاكـم التاسـع للإمـارة، والمؤسـس الحقيقـي لنهضتهـا وازدهارهـا. يعتبـر الشـيخ راشـد مؤسـس إمـارة عجمـان الحديثة، حيث نعمـت بعهـده بالأمـن والاسـتقرار والسـكينة. وبدأ بإصـدار جـوازات السـفر الخاصـة بـه؛ فأصبح الحاكـم الأول الـذي يصدرهـا فـي دولـة الإمـارات.

### **Umm Al Quwain**

Sheikh Ahmed Bin Rashid Al Mualla Former Ruler of Umm Al Quwain (1902 - 1981)

The late H. H. Sheikh Ahmed assumed his position as the Ruler of Umm Al Quwain in 1928. It is believed that he was 18 when he became the Ruler. He established the first school and hospital in Umm Al Quwain, had the emirate's first roads paved and built a police and public security department. He was a great figure who worked for the betterment of his citizens.



أم القيوين

الشيخ أحمد بن راشد المعلا حاكم امارة أم القيوين سابقاً (1981-1908)

تولى المغفور له بإذن الله الشيخ أحمد بن راشد المعلا مقاليد الحكم في إمارة أم القيوين عام 1929م بعد وفاة والده راشد راشد المعلا ، وكان يبلغ من العمر 18 عاماً فقط، نعمت الإمارة تحت حكمه بالاستقرار والهدوء، حيث تم في عهده تأسيس بلدية أم القيوين، وتطوير الخدمات التعليمية والصحية وإنشاء المرافق، وشق الطرق وإنارتها، وتأسيس جهاز الشرطة الذي حقق للإمارة مزيداً من الأمن والاستقرار.

# Ras Al Khaimah

Sheikh Saqr bin Mohammed Al Qasimi Former Ruler of Ras Al Khaimah (1918-2010)

The late H. H. Sheikh Saqr bin Mohammed Al Qasimi took over as the Ruler of Ras Al Khaimah on 17 July 1948. During Sheikh Saqr's reign, he established security and peace in the emirate and provided a decent life for his people.



رأس الخيمة

الشيخ صقر بن محمد القاسمي حاكم إمارة رأس الخيمة سابقاً (2010-1918)

تولى المغفور لـه بإذن الله الشـيخ صقـر بـن محمـد القاسـمي حكـم إمـارة رأس الخيمـة في 17 يوليـو 1948م. وعمـل بعـد توليـه الحكـم على إرسـاء قواعد الوحـدة الوطنيـة بين القبائل في الإمـارة، وجمـع شـملها، والتأليف بينهـا وجعلهـا وحـدة متماسـكة، حيـث اهـتـم سـموه بالتعليـم، والمعرفـة، والصحـة، والصناعـات الناجحـة التي أسـهمت في دفع عحلـة التقـدم.

### **Fujairah**

**Sheikh Mohammed bin Hamad Al Sharqi** Former Ruler of Fujairah (1908-1974)

The late H. H. Sheikh Mohammed bin Hamad Al Sharqi ruled Fujairah from about 1937 to 1974. People looked up to him as a ray of hope and inspiration and during his reign, the first Sharia court was established in 1969.



# الفجيرة

الشيخ محمد بن حمد الشرقي حاكم إمارة الفجيرة سابقاً (1974-1908)

حكـم المغفـور لـه بـــإذن الله الشــيخ محمــد بــن حمــد بــن عبــدالله الشــرقي إمــارة الفجيــرة منــذ عــام 1942م حتى 1974م. كانــت التنميــة مــن أهــم أولويــات الشــيخ محمــد بــن حمــد الشــرقي، الــذي ســخر كل الإمكانيــات لتحقيقهــا علــى كافــة المســتويات، وتــم فــى عهـــده إنشــاء أول محكمــة شــرعية فــى عــام 1969م.

# الآباء المؤسسون للاتحاد

قامـت دولـة الإمـارات العربيـة المتحـدة علـى يـد الآبـاء المؤسسـين حـكام الإمـارات السـبع طيـب الله ثراهـم، حيـث لبـى حـكام الإمـارات الأخـرى دعـوة الشـيخ زايـد والشـيخ راشـد لينضمـوا إلـى الاتحـاد. هـذه نبـذة مـن السـير الذاتيـة لـكل واحـد مـن الآبـاء المؤسسـين لدولـة الإمـارات.

### Founders of the Union

This is a brief biographies of the then sheikhs of the seven emirates that cofounded the United Arab Emirates

### **Abu Dhabi**

Sheikh Zayed bin Sultan Al Nahyan

Former Ruler of Abu Dhabi and Founding President of the UAE (1918-2004)

Known as the Father of the Nation for his role in forming the United Arab Emirates, the late H. H. Sheikh Zayed bin Sultan Al Nahyan was the first President of the UAE. He served this position since the formation of the UAE on 2 December 1971 until he passed away in 2004.



# أبوظبى

**الشيخ زايد بن سلطان آل نهيان** مؤسس دولة الإمارات العربية المتحدة وحاكم إمارة أبوظبى سابقاً (2004-1918)

يُعـرف المغفـور لـه بـإذن الله الشـيخ زايـد بـن سـلطان آل نهيـان بـالأب المؤسـس لاتحـاد دولـة الإمـارات العربيـة المتحـدة، وأول مـن نـادى بإقامـة اتحـاد بيـن إمـارات السـاحل المتصالـح، وهــو الرئيـس الأول لدولـة الإمـارات العربيـة المتحـدة. تولى سـموه هـذا المنصـب منـذ قيـام الدولـة فـي الثاني مـن ديسـمبر عـام 1971م وحتى وفاتـه فـي 2004م.

### Dubai

**Sheikh Rashid bin Saeed Al Maktoum** Former Ruler of Dubai (1912–1990)

The late H. H. Sheikh Rashid bin Saeed Al Maktoum could be called as the first visionary of the modern UAE. It was during his rule that Dubai grew from a small trading town into a major cosmopolitan city.



# دبی

**الشيخ راشد بن سعيد آل مكتوم** حاكم إمارة دبي سابقاً (1990-1912)

يعـد المغفـور لـه بإذن الله الشـيخ راشـد بـن سـعيد قائداً فـذاً ترك لدولـة الإمـارات ودبي إرثاً عظيماً، وحققت دبي تحـت إدارتـه طفـرة تنمويـة شـاملة في جميـع النواحي لتصبـح مدينـة حديثـة، وعـززت موقعهـا كمركـز تجـارى بيـن الشـرق والغـرب.

### Sharjah

Sheikh Khalid bin Mohammed Al Qasimi Former Ruler of Sharjah (1931-1972)

Sheikh Khalid contributed towards the establishment of the General Security and Police Force in 1967 and was an early participant in the first talks to create the federation.



# الشارقة

الشيخ خالد بن محمد القاسمي حاكم إمارة الشارقة سابقاً (1972-1931)

ســاهم المغفورلــه الشــيخ خالــد فــي إنشــاء القيـادة العامــة لشــرطة الشــارقة عــام 1967 وكان مــن أوائــل المشــاركين فــى المحادثـات الأولــى لتكويــن الاتحـاد.



تعد مؤسسة الموانئ والجمارك والمنطقة الحرة إحدى مؤسسات حكومة دبي، والتي تأسست رسميًا في عام 2001، وتتضمن عدداً من الكيانات والسلطات التي تعمل تحت مظلتها. وتشمل هذه الكيانات جمارك دبي وسلطة موانئ دبي، بالإضافة إلى دائرة التخطيط والتطوير -تراخيص، وسلطة مدينة دبي الملاحية، ومكتب الوكيل الملاحي للسفن الخشبية، إلى جانب إدارة الاستثمار وإدارة الأمن.

The Ports, Customs and Free Zone Corporation (PCFC) is one of the government organizations under the Dubai government, which was officially established in 2001, that includes several entities and authorities operating under its umbrella. These entities are Dubai Customs, Dubai Ports Authority, in addition to the Department of Planning and Development - Trakhees, the Dubai Maritime City Authority, Marine Agency for Wooden Dhows, Investment Department, and Security Department.

# رؤيتنــــا

تعزيــز مكانـة دبي كمركــز رائــد مستدام لدعــم القطـاع الاقتصادي علــى الـصعيد الــعالمي.

# **Our Vision**

To sustainably facilitate and promote Dubai as the world's leading economic sector.

مركز الاتصال 990 Call Center 800







